
  

 

  

  

 

Zápis 
 

ze setkání partnerů Celostátní sítě pro venkov na téma „K budoucnosti venkova“ dne 
21.4.2011 na Krajském úřadě Ostrava 

 
Přítomno 36 účastníků.  
 
Program:  

1) „K budoucnosti venkova“ – Ing. arch. Kamila Matoušková, CSc., MMR ČR 
2) Diskuse k přednášce a připravované konferenci „Bez integrace nemá venkov šance“ 
3) Informace z odboru regionálního rozvoje, KÚ Ostrava 
4) Informace z Celostátní sítě pro venkov – Ing. Jan Novák  
5) Aktuality ze SPOV ČR 

 
Ad1) P. Matoušková – výklad prezentace „K budoucnosti venkova“ 
Venkov – názorné extrémy: Venkov=zemědělství + lesnictví; Venkov = rekreace + sport. 
Venkov by měl být místem spolupráce, ne soutěže.  
Je financován z EAFRS (nepřispívá k rozvoji soudržnosti) a ERDF. Tyto fondy mají 
demarkační čáru.  
Územní soudržnost – sociální, ekonomický, environmentální a kulturní rozvoj se vzájemnými 
synergiemi.  
Zelená kniha o ÚS:  

- Každý má právo na srovnatelnou kvalitu života 
- Bez ohledu na to, kde bydlí 
- Učinit z rozmanitosti místa potenciál rozvoje 

Venkov má být rovnoprávný kvalitou života s městem, ale FORMY ŽIVOTA mohou být 
různé.  
Barcova zpráva = „Place-Based“ přístup – místní rozvoj strategie.  
Venkov by si měl vládnout sám na podkladě územních rozvojových strategií.  
Tendence EU:  

- Minimální standard služeb pro venkov = stanovit 
- Kvalita života – zdrav. péče, sociální péče, školy, mobilita, dostupnost informací, 

pošta, kultura 
Strategie 20-20-20 

- Chytrý růst – znalosti, inovace, vzdělání, digitální společnost 
- Udržitelný růst – konkurence schopnost, ale s úsporami 
- Začlenitelný růst – práceschopnost 

 
Řešení EK pro 2013+ 

- EVOLUCE ne revoluce 
- Koordinace fondů 
- Územní rozvojové strategie spolupráce 
- Snížení počtu cílů 
- Společná typologie venkovských regionů mezi DG Regio a DG Agri 

Venkov se nemůže rozvíjet podle priorit fondů, ale podle svých potřeb! 
 
Jak na Strategii 20-20-20 
Chytrý růst – výzkum, školy na venkově, ICT, high-tech 
Udržitelný růst – zelená ekonomie, úspory energie, OZE, regionální mobilita 
Začlenitelný růst – práce z domova, pro matky s dětmi, atd.  



  

 

  

  

 

 
Jak si na venkově vládnout?  

- Informace a analýzy 
- Paměť místa 
- Přání a schopnosti místních lidí 
- Veřejná správa spolupracuje s občany 
- Místní organizace pomáhají veřejné správě 

 
RECOURCES – zvelebování území postižených těžbou 
ČR – největší podíl průmyslů s neefektivní spotřebou energií (o 10 % vyšší než ostatní 
Evropa), kryje se jádrem – zdražení energie pro domácnosti 
Velká rozloha zemědělských podniků – u nás 71 ha, v EU 16 ha průměr 
 
FUNKČNÍ ÚZEMÍ = venkov + 1 nebo několik spádových měst 
 
2013+ - je třeba stejný strategický rámec, indikátory a pravidla pro 4 fondy 
ERDF – ESF – EAFRD – EFF 
 
Přeměna MAS – místních akčních skupin na „local development company“  - místní 
rozvojové společnosti (spíše jakési rozvojové agentury) 
 
Ad2) P. Mariánek – je špatně nastaveno čerpání zemědělských dotací, hovoří o tzv. 
zemědělcích. 
p. Bílko – uvažuje nad místním venkovem již dlouho. Moravskoslezský kraj to je homogenní 
prostor obcí, jedna přechází do druhé aniž jsou rozpoznatelné hranice, dále navazuje město, 
atd. Jak tento prostor definovat? Líbí se mu pojem „funkční region“. 
p. Krist – je třeba se vyhnout neúspěch venkova z r. 2006, vnímá MAS jako výkonné orgány 
venkova. 2014 – 2020 – k dispozici bude asi 75 = dnešních peněz, 500 – 700 mld Kč, na 1 
občana tj. 25 tis. Kč. Venkov má výborné podmínky pro plnění Strategie 20-20-20. Na 
venkově se rodí polovina dětí, polovina talentů pro společnost, proto venkov má nárok na 
polovinu dotačních prostředků.  
LEADER – jeden z nejefektivnějších využívaných evropských programů.  
KIPR – zkoušen na Šumavě, poměry v tomto prostoru zrovna neodpovídají obdobným 
územím v ČR. Měl by se zkoušet také na Jesenicku. Do Bruselu šel NSP LEADER 2014+ 
jako jeden ze 17 (!) programů ze ČR (z celé Evropy jich tam přišlo 10 tisíc!). 
LEADERFEST – 16. – 18. května ve Štramberku, na DG Regio bude odtud zaslána petice – 
sejdou se zástupci MAS z visegrádské 4, petice bude obsahovat představu o tom, jak by 
v budoucnu dotační peníze měly být využity.  
Obrací se s výzvou na předsedu SPOV – je třeba, aby celý fungoval aktivní výbor, který 
bude tuto záležitost sledovat, plnit úkoly.  
 
P. Matoušková obracejte se přímo na bruselské úředníky (DG Regio).  
Doporučuje spíše propagovat MASky než Svazky obcí, zelenou MÍSTNÍM PARTNERSTVÍM. 
Doporučuje – Finsko má funkční „Vládní výbor pro venkov“(představitelé všech ministerstev, 
která mají peníze pro venkov). 
 
Ad3) – P. Bartošková – představila krajsky PORV a výsledky výběru projektů.  
P. Honěk, CRR – tajemním pro soutěž Vesnice roku 2011, přihlášky nutno doručit na CRR 
do 29. dubna 2011 www.vesniceroku.cz. Zatím nemá nikoho přihlášeného! 
 

http://www.vesniceroku.cz/


  

 

  

  

 

 
Ad4) P. Novák – Celostátní síť pro rozvoj venkova, zřizovatelem je MZe ČR, existuje krajská 
síť – 4 regiony FM, NJ, OP, BR. Seskupit organizace a veřejnou správu, zapojit je do rozvoje 
venkova, databáze expertů.  
P. Lederer pomalu přibývá institucí, které přenášejí povinnosti na obec (viz pošta). Žádá 
důraznější vystupování, spojení venkovských sil.  
 
Ad5) P. Tomiczek – SPOV ČR na svém dubnovém zasedání probíralo veřejně prospěšné 
práce, zástupce MPSV přijde znovu v červnu pro připomínky.  
Pošty – avizované hromadné rušení pošt z ledna bylo zastaveno. Jednotlivé obce budou 
projednávány dohodou. 
 
Pro účastníky bylo připraveno občerstvení formou bufetu hrazené z prostředků CSV. 
 
Zapsala: Jana Liberdová  


